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MEDI AMBIENT4Cop al Parla-
ment a la proposta del Govern
per ampliar l’espai protegit al
Delta. El 28 de març, la comis-
sió d’Agricultura de la cambra
catalana va votar en contra del
projecte d’ERC per doblar les zo-
nes d’especial protecció de les
aus (ZEPA) al Delta, que va pre-
sentar la consellera, Teresa Jor-
dà, l’any passat al Prat, amb el
suport del consistori pratenc. 

Els vots de PSC, Junts, Ciu-
tadans i VOX van rebutjar una
proposta que ha topat amb l’o-
posició dels pagesos i alguns
consistoris de la zona, com ara
Viladecans, Gavà i Sant Boi, que
han aprofitat l’avinentesa per
tornar a demanar que se sus-
pengui el projecte d’ampliació de
la ZEPA i exigir diàleg a la con-
sellera Jordà. Els alcaldes Carles
Ruiz, Gemma Badia i Lluïsa Mo-
ret reclamen la posada en mar-

xa de tres taules de treball per
cercar un nou model de gestió i
funcionament de l’espai natural,
tal com van acordar en la reunió
amb Jordà el juliol del 2022. Però
el dia d’avui les taules no exis-
teixen i els alcaldes s’impacien-
ten. Així ho han expressat, de fet,
a les tres conferències que han fet
a Espai Línia els últims mesos.
“Menys declaracions, menys tò-
pics i més asseure’s i parlar”, va
dir Ruiz el 21 de març, on va acu-
sar la Generalitat de “no treballar
amb el territori”. 

En una línia similar es va ex-
pressar Badia el 29 de març al
mateix escenari, mentre que
Moret, va defensar també el dià-
leg setmanes abans al mateix ci-
cle de conferències que organit-
za l’Espai Línia. En aquest sen-
tit, els tres ajuntaments han pro-
posat recentment a través d’un
comunicat que cal seure per

“aconseguir un consens sobre la
definitiva delimitació de la
ZEPA” i “concretar el pla de ges-
tió dels espais naturals”, ja que la
Unió Europea ja ha avisat de pos-
sibles multes per la degradació
d’aquest territori. Tot i això, els
tres alcaldes consideren que,

malgrat haver perdut gairebé
un any de negociacions, “encara
es pot encetar el diàleg promès”. 

No obstant això, des de l’al-
tra part insisteixen que estan
oberts a dialogar amb el territo-
ri per decidir el futur del Delta.
Així ho va assegurar la mateixa

Jordà el 15 de març al Prat, du-
rant unes jornades organitzades
pel Govern amb l’objectiu de
seure en una mateixa taula a tots
els actors implicats. En aquest
sentit, hi van participar ecolo-
gistes, sindicats agraris, l’Àrea
Metropolitana de Barcelona
(AMB), representants del port i
l’aeroport, dels consorcis del
Parc Agrari i dels Espais Naturals
i l’Ajuntament del Prat. 

No hi eren, però, els tres
ajuntaments socialistes contraris
a l’ampliació de la ZEPA que vol
la Generalitat. Més enllà dels
motius d’aquesta absència que
al·lega cada part, es fa evident que
hi ha una important divergència
d’opinions, tot i les reiterades cri-
des al diàleg que es fan des dels
dos sectors. I és que la mateixa
Jordà va dir el 15 de març al Prat
que era indispensable “teixir
complicitats” amb el territori. 

Sigui com sigui, les postures
continuen allunyades. Si bé els
ecologistes, el Prat i els consorcis
defensen la protecció de l’espai
natural a través de la ZEPA, els
pagesos i els tres ajuntaments so-
cialistes pensen que la proposta
de la Generalitat en aquest sen-
tit destruirà activitat agrícola i
proposen crear-hi un hub agrí-
cola. “Hi ha una indefinició del
territori i una falta de finança-
ment per part de la Generalitat
que han provocat la denúncia de
la Comissió Europea”, critiquen
Viladecans, Gavà i Sant Boi. 

Ara bé, ara mateix hi ha blo-
quejats 100.000 euros de l’AMB
per al consorci dels Espais Na-
turals per un tràmit que implica
a Gavà i Viladecans, els quals
al·leguen, al seu torn, que sigui el
Govern -qui té les competèn-
cies-  qui posi més diners, i no els
ajuntaments. 

Sense consens
» El Parlament rebutja la proposta d’ampliació de la protecció del Delta que proposa el Govern
» Viladecans, Gavà i Sant Boi aprofiten per reclamar a la consellera Teresa Jordà el diàleg promès

A l’esquerra, reunió del juliol de l’any passat entre Viladecans, Gavà i Sant Boi i la consellera Jordà per parlar sobre el futur del Delta. Fotos: Ajuntament de Viladecans i Línia Mar

“Hi ha una indefinició
del territori i falta de
finançament de la
Generalitat”
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Avui [11-4-2023] fa 30
anys que Guillem Agu-
lló va ser assassinat a

mans d’un grup de feixistes. Avui tam-
bé fa 30 anys que ningú ha pagat el
preu d'aquell crim. Injustícia i impuni-
tat. No oblidem ni perdonem! Fem
d’aquest país una terra lliure d’odi i de
defensa dels drets humans.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Que aixequi la mà qui
no hagi pujat mai amb
els col·legues a la piaz-

zale Michelangelo de Florència o al Sa-
cré-Coeur de París per beure’s una li-
trona, picar uns Cheetos i fumar ca-
nutos amb la ciutat als peus mentre
sona Betagarri al mòbil. Tots som tu-
ristes d’algun lloc.

Hoy [10-4-2023] veréis
un desfile de hipocresía
con periodistas y políti-

cos diciendo lo bueno que era Fer-
nando Sánchez Dragó y blablabla. La
realidad es que va directo al infierno
por fascista y por pederasta: presumía
de acostarse con niñas de 13 años. Hoy
el mundo es un lugar mejor.

Des d’Itàlia, l’entesa
Sánchez-Meloni i les
bones paraules del so-

cialista cap a la postfeixista han tingut
un impacte fortament negatiu. Ha des-
tarotat l’esquerra que el prenia de re-
ferent davant l’extrema dreta, ha servit
per blanquejar-la encara més i ha en-
tusiasmat els feixistes.

@albasidera@gmaemejota@martarovira

La lupa

Després d’aquest assenyalat mes de març i de
la celebració del 8M, no podem no retre ho-
menatge a tantes dones el nom de les
quals quedarà en l’anonimat per sempre,

però la seva lluita és decisiva i determinant: una fis-
sura en el dispositiu de globalització capitalista.

Les seves cares tenen el color de diferents continents,
són joves o ancianes, mares de família o solteres, estu-
diants, treballadores, pensionistes… Impetuoses i sagaces,
tímides o audaces, són plurals i, no obstant això, totes
tenen en comú aquesta voluntat feroç d’acabar amb la
injustícia, la que pateixen elles, però també, i sobretot,
la que pateixen els seus companys i companyes. Treuen
temps d’on sigui, anant a assemblees, reunions, for-
macions… No importa si fa fred, plou o crema el sol. Són
aquí a primera hora del dia, on se’ls ha citat, sovint amb
els seus infants a coll, per defensar una família. Altres
aporten un suport logístic, tasques administratives, tra-
duccions, correccions, comptabilitat, organització, fei-
na a les xarxes socials, en premsa, redactant informes,
elaborant estratègies, dinamitzant assemblees…

L’ajuda ve, de vegades, d’un altre continent, via in-
ternet. Tan profunds són els llaços creats com perenne
el sentiment de pertinença al grup. Altres presten aju-
da a les persones enfrontades als meandres de l’ad-
ministració o acudeixen en suport de negociacions
complexes: són la mà estesa, el suport anhelat per no
caure. Donen part del seu temps lliure, donen el mi-
llor d’elles mateixes. Són militants, són activistes.

Tenen aquesta cosa especial: els seus ulls brillen
quan s’aconsegueix un èxit, els seus ulls ploren quan
no hi ha tanta sort, però superen la ràbia i la impo-
tència a la recerca de la paraula que consola, l’abra-
çada que reconforta. Són afectuoses, són amables per-
què coneixen el valor d’allò que donen, malgrat o grà-
cies a circumstàncies personals, moltes vegades ter-
riblement adverses. S’inscriuen en la gran tradició de
dones que van lluitar per un ideal, unes possibilitats

que semblaven inassolibles. Van trepitjar els carrers
sense descans a la recerca del milió de signatures que
es transformaria en una llei que canviaria radicalment
les perspectives de milers de famílies.

Matilde Muñoz, de la FRAP i Unió popular de do-
nes, evocava en una recent entrevista el seu activis-
me els anys seixanta: “En aquella època van co-
mençar els desnonaments i érem les dones les que
ens posàvem davant de casa quan arribava la poli-
cia, paràvem els desnonaments amb els nostres cos-
sos”. Avui i aquí, aquestes dignes descendents no
dubten tampoc a posar el seu cos com a última de-

fensa d’una llar en perill enfront de les actuacions
amb mà dura de la Brimo.

Entranyables i commovedores són aquestes sa-
marretes verdes que sembren esperances en els qua-
tre punts cardinals del país. Perquè sí, aquestes do-
nes vestides de verd són dones de la PAH. La seva
lluita diària és aconseguir un habitatge digne per a
totes les persones i posar fi a l’atrocitat dels desno-
naments. Un pols de titans contra el poder financer
que ha transformat l’habitatge en un producte d’es-
peculació i en oposició als lobbies immobiliaris que
s’han apoderat del mercat.

Enguany la PAH de Barcelona celebra el seu ca-
torzè aniversari i s’enorgulleix de superar els 1.000 des-
nonaments aturats, milers de lloguers socials signats
i una llei que empara les famílies vulnerables.

La seva legitimitat és la seva força. Aquestes do-
nes compromeses, pacifistes i organitzades contri-
bueixen a transformar els dispositius del poder amb
un nou discurs, una nova visió: “SÍ QUE ES POT”. Fa
falta molt coratge, molta determinació i tenacitat a l’ho-
ra de defensar, avui, aquest dret fonamental inscrit en
la Constitució –i, no obstant això, tan maltractat que
és el dret a un sostre…–.

Fidels a una causa que els sembla justa, són “la no-
blesa de la democràcia”, que deia Malraux.

Aquest tribut és per a elles, anònimes lluitado-
res, i com no, per a tots els homes que compartei-
xen aquesta lluita.

Les samarretes verdes sembren
esperances en els quatre 
punts cardinals del país

per Frédérique Brion, activista de la PAH

La valentia de les dones
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El Suprem confirma la presó permanent per al
dentista que va gravar la parella mentre moria1

2
El Prat prepara una oda 
a la carxofa amb un mes especial

Carles Ruiz: “Avui ja no hi ha perifèries 
dins de l’àrea metropolitana”

Neix l’Espai Canvia de Castelldefels, 
un nou punt de trobada per al jovent

El + llegit líniamar.cat

3

4

5

Agredeix sexualment una noia a Sant Boi 
i l’enxampen perseguint-ne una altra

A les xarxes

@andreuginola: L’únic motiu per seguir ve-
ient el Barça és que l’estimo, ni un puto mo-
tiu més em donen. Sempre amb el Barça,
però nois, parlem-ne una mica.

@vpartal: Aragonès insisteix en l’acord de
claredat malgrat tenir en contra el Parla-
ment. Presenta un projecte vague i sense
concrecions, per estar-ne discutint un any.

#AcordDeClaredat

@agenciaacn: Interior inspecciona prop de
600 vehicles a l’entorn de l’aeroport i de-
nuncia 90 taxis ‘pirata’ des de principis d’any.
Elena sosté que els controls “donen resultats”.

#TaxisPirata #EmpatAZero

La clau

Si el PSC i Junts voten el ma-
teix al Parlament ja no sor-
prèn ningú. Tothom és ple-

nament conscient a hores d’ara que
entorpir el camí del Govern repu-
blicà de Catalunya és una estratè-
gia compartida per ambdues for-
macions que respon a legítims
interessos electoralistes. Però el
que no deixa de ser significatiu és
que en un tema amb una clara in-
cidència social com era la prova pi-
lot per a la implementació de la
Renda Bàsica Universal, socialis-
tes i postconvergents s’alineessin
amb VOX, PP i Ciutadans per
tombar un projecte llargament
reclamat per les entitats socials del
nostre país. Fa anys i panys que
sentim, des de sectors conserva-
dors, que parlar d’esquerres i dre-
tes actualment és fer-ho de con-
ceptes anacrònics, però a l’hora de
la veritat es demostra una vegada
rere l’altra que aquest esquema
continua plenament vigent, més
enllà de nomenclatures.

Catalunya no seria el primer
territori on es posa en pràctica un
pla pilot sobre la Renda Bàsica
Universal. Indrets tan diversos
com Finlàndia o l’estat canadenc
d’Ontario ja n’han fet, quedant de-
mostrat que la Renda Bàsica Uni-
versal millora el benestar material
i emocional de la ciutadania. El pla
pilot projectat per la Generalitat
servirà per avaluar el seu impacte
al nostre país, de cara a una futu-
ra implementació, i és pioner en
mesurar els impactes agregats i co-
munitaris de la RBU. Tenint en
compte les experiències positives
que fins ara presenta aquesta pro-
va pilot en altres indrets, encara
costa més de justificar la posició del

PSC davant d’aquesta proposta.
Sembla que allò que per a la so-
cialdemocràcia d’arreu del món,
fins i tot per als partits de centre,
són propostes raonables i sen-
sates, esdevenen anatema quan
arriben a la taula del PSC.

La pinça sociovergent en
aquest tema només s’explica
per la voluntat de frenar la trans-
formació republicana del país i
la necessitat de mantenir una po-
sició immobilista perquè res
canviï i les desigualtats socials no
es redueixin. És la diferència
entre treballar pel bé comú o vet-
llar únicament pel benefici d’uns
quants privilegiats. Aquesta es-
tratègia parlamentària de fre al
progrés no només s’ha evidenciat
en aquest cas concret. No ha es-
tat ni la primera vegada ni serà
l’última en què els dos principals
partits de l’oposició es posen
d’acord per fer passar per davant
del país els seus interessos par-
ticulars. També ho van fer quan
van voler convertir el Fons de
Transició Nuclear en una re-
partidora electoralista o quan
van suprimir de la Llei de me-
sures l’article que permetia a la
Generalitat monitoritzar els in-
crements dels costos de l’aigua de
la xarxa abastida per l’ATLL.

No és cap novetat ni cap
sorpresa. La sociovergència ja fa
temps que ha emergit per frenar
l’impuls transformador repu-
blicà. Ja va passar fa quatre

anys, quan un cop passades les
eleccions municipals, Junts i el
PSC van pactar a la majoria de
Consells Comarcals amb l’únic
objectiu de deixar-ne fora Es-
querra Republicana. El cas més
paradigmàtic va ser l’acord a la
Diputació de Barcelona, un pac-
te ben tancat i barrat que no ha
estat qüestionat per cap de les
dues formacions durant aquests
quatre anys. Ha quedat clar du-
rant tot aquest temps que els
postconvergents estan més cò-
modes compartint la Diputació
amb el PSC de Núria Marín que
no pas el Govern de la Genera-
litat amb Esquerra Republicana.

I que després del 28 de maig
ningú es posi les mans al cap per-
què ja ho estan avisant, comen-
çant per un possible pacte a l’A-
juntament de Barcelona. Tant Xa-
vier Trias com Jaume Collboni no
se n’amaguen en cap moment i
fins i tot reben amb els braços
oberts un suposat suport del PP
de Daniel Sirera per investir l’e-
xalcalde a la capital del país.
Mentre la sociovergència evi-
dencia dia rere dia que és el prin-
cipal fre per a l’avenç social del
país, el candidat republicà a l’al-
caldia de Barcelona, Ernest Ma-
ragall, ja ha anunciat deu milions
d’euros per fer el pla pilot de la
Renda Bàsica Universal a Barce-
lona. Enfront d’una possible
aliança conservadora, republi-
canisme i benestar més que mai.

El principal fre del benestar
per Oriol López, vicesecretari general de Coordinació Interna d’ERC

Els semàfors

Castelldefels ja té una nova
associació per al jovent. Es tracta
d’Espai Canvia, una entitat
nascuda per donar suport al
jovent de la ciutat i crear espais
segurs on desenvolupar les
seves activitats i promoure 
el diàleg intergeneracional.

pàgina 10Espai Canvia

Atrium Viladecans ha celebrat
els 20 anys amb una festa
d’aniversari apadrinada pel

periodista Jordi Évole, que hi va
dur la seva banda, Los Niños
Jesús. Atrium s’ha consolidat
com un equipament cultural i
esportiu de primer ordre al Baix.

pàgina 16Atrium Viladecans

El Ple de l’Ajuntament de Sant
Boi ha aprovat per unanimitat
una moció de la Federació
d’Associacions de Veïns per
retirar la subestació elèctrica,
una reivindicació històrica que
el veïnat creu que ara és més 
a prop de fer-se realitat.

pàgina 18Aj. de Sant Boi

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com

Línia Mar no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.
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Mirada pròpia

N

Com si ingressessis en una misteriosa secta se-
creta, quan ets pare se t’obre tot un món ocult
a la simple vista dels mortals sense descen-
dència. I no em refereixo només a la versa-

tilitat de les tovalloletes humides –que també–, sinó
al dolor que pots arribar a sentir en músculs que no
eres conscient que tenies o el mal que causa veure pa-
tir el teu fill, encara que sigui intentant obrir la tapa
del iogurt.

El teu fill cau a terra i a tu et fa mal el cos sencer.
Ell plora i tu sents com se t’asseca l’ànima. T’enganya
i et preguntes qui de la família de la teva parella li deu
haver ensenyat a mentir. Suspèn un examen i t’ima-
gines mantenint-lo tota la vida perquè és massa soca
i mai arribarà a tenir una feina
digna. I així tot.

Llavors, quan creus que l’a-
claparadora motxilla de la pa-
ternitat no admet més insegu-
retats, l’apuntes a jugar a futbol
confiant que així ell espavilarà
i tu podràs descansar una esto-
na i, de sobte, aprens una nova
lliçó parental: si el nivell de joc
del teu fill està per sota de la
mitjana, ja pots anar contra-
ctant un bon psicòleg perquè ve-
nen corbes.

Els personatges més ca-
brons d’El senyor de les mos-
ques et semblaran Teletubbies
comparats amb alguns com-
panys d’equip del teu fill si
aquest no està fi passant-la,
xutant a porteria o tallant l’atac dels rivals. I tot es
converteix en un cercle viciós en el qual el teu fill
encara té més desencerts perquè l’incomoda la pres-
sió dels companys, i l’equip actua com si ell no es-
tigués al camp o fent-li evident, un cop més, les se-
ves mancances com solen dir-ho els nens: xisclant
i sense gaires pal·liatius.

I, quan arribes a aquest punt, et preguntes: “Què
està fallant, a part del meu fill enviant la pilota a la gra-
deria quan apunta a porteria?” Perquè, d’acord, la ge-
nètica és la que és i segurament el meu fill ho tindrà
complicat per fitxar, ja no pel Barça, sinó ni tan sols
per la Unió Esportiva de la Palma de Cervelló, però
on ha anat a parar l’esperit d’equip, la solidaritat i l’a-

prenentatge en valors? Ens omplim la boca parlant de
team building a la feina i d’educació per projectes a
l’escola, però després uns xiquets agafen una pilota
i passem del bonisme a competir en una mena de Mad
Max a vida o mort.

D’acord que els nens han d’aprendre a gestionar
les emocions i ser conscients de les seves limitacions
en determinats àmbits de la vida, però no podem
pretendre que la mateixa criatura que rep a l’esco-
la una educació endolcida com si visqués a la ciu-
tat de Haribo, després, a l’hora de practicar un es-
port, aprengui a apanyar-se sol com un petit Tarzan
enmig de la selva, a base d’anar adquirint skills en-
tre garrotada i garrotada.

Al futbol infantil hi ha molta pressió, no només dins
del camp, sinó també a les grades i a casa, possible-
ment perquè estem idolatrant en excés als “Messis”
de la vida i deixem a les fosques qualsevol altre nivell
de joc que quedi sota la categoria de crac. Massa so-
vint es veuen al final dels partits bons jugadors que
consideren que no han estat a l’altura plorant com si
els haguessin robat la Nintendo i pares hiperventilats
escridassant els nens com si s’estiguessin jugant la fi-
nal de la Champions.

El tutor de joc hauria de fer honor al seu títol i, a
més d’aplicar el reglament, caldria que estigués atent
als excessos dins i fora del camp, contribuint a cons-
cienciar en el valor de l’esport més enllà dels resultats,

reforçant les pràctiques positives i tallant d’arrel qual-
sevol jugada antiesportiva, a més de parar els peus als
espectadors que, en lloc d’animar els jugadors, els cri-
tiquen o els insulten, com va passar fa poc en un par-
tit d’infantils a Sant Andreu, quan un home ja pelu-
det de 49 anys va cridar “mono” a un jugador negre
de 12 anys.

Per la seva banda, l’entrenador o tutor esportiu
hauria de combinar disciplina amb comprensió, fo-
mentant especialment el joc en equip, fent que la pi-
lota rodi entre les cames de tots els jugadors, i no
ideant alineacions resultadistes i sistemes de joc al
servei dels golejadors. La figura del preparador, per
tot el que representa de cara als xavals, que són enor-

mement suggestionables, pot
esdevenir un magnífic model
formant-los en tots els sentits:
estratègia, tàctica i picardia,
però també companyonia, em-
patia i fair play.

Possiblement, un dels pro-
blemes que hi ha amb alguns en-
trenadors de futbol infantil és
que són persones molt joves
que, per sort, han superat les
proclames dels místers d’abans
–“que no passi la pilota, però, si
passa, que no passi el jugador”–
, però, per contra, els falta ca-
ràcter i experiència. Tenen mol-
ta tècnica, però poca psicologia
a l’hora d’identificar i corregir
conductes discriminatòries o
diferenciar entre passió i ob-

sessió pel joc. I, al camp, en lloc d’esperonar l’equip
i protestar les errades dels àrbitres, es passen el par-
tit amb les mans a la butxaca, mirant de reüll el mò-
bil i xiuxiuejant com C. Tangana al jugador que els
queda més a prop.

Sort dels pares motivats que graven les jugades
i utilitzen el mòbil com a VAR. Perquè els pares
som polivalents –com les tovalloletes humides–
i, al futbol, fem alhora de representants, patroci-
nadors, coachs, conductors, massatgistes, jutges
de línia i hooligans. I, fins i tot, n’hi ha que actu-
en com a influencers als grups de WhatsApp, fent
punts per si el Gerard Piqué es treu de la màniga
una Kings League Junior.

Les millors
perles

Un dromedari a la Jonquera. No és un títol d’una pel·lícula
de dubtosa qualitat, és un fet que va tenir lloc fa uns dies,

quan l’animal es va escapar d’una finca del Pertús juntament
amb diversos bous i va provocar un accident a l’N-2. 

Set agents de la Policia Nacional protagonitzen unabaralla en un bar del Born. Tal com ha avançat RAC1, els
policies anaven beguts i estaven molt molestos perquè els
cambrers parlaven italià i ells es pensaven que era català.

Tots tenim un calaix on hi ha objectes dels quals enshauríem d’haver desfet fa temps. En el cas d’una dona
barcelonina, l’objecte en qüestió era una bomba: una granada
del seu difunt marit que la policia va haver de desactivar.

Un vídeo del dalai-lama fent un petó als llavis a un nen i
demanant-li que li llepi la llengua ha esgarrifat el món

sencer. Després del rebombori, el líder espiritual s’ha
disculpat. Sembla que cap religió se’n salva.

LA FOTO

per Víctor Porres

Cracs i catacracs al futbol infantil

Maria Asmarat/ACN
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@twilightkid: Treballar en un diari té coses
surrealistes com que el mateix dia hagis d’es-
criure l’obituari de Sánchez Dragó i entrevis-
tar Tarantino. Dilluns de Pasqua inoblidable.

@Jessicadelmoral: Paelles per a 1 ja. Soc
al Delta sola i l’única opció que tinc és
preguntar al desconegut de la taula del
costat si ell també vol arròs de cranc blau.

@Modgi: Això passa quan demanes perdó
un dia per una cosa per la qual no t’havies
de disculpar. A partir de llavors, exigiran que
demanis perdó sempre, per tot, a qualsevol.

Flaixos

La clau

Encara que aquesta paraula, encunyada el
1968 pel psiquiatre nord-americà Robert
Butler i utilitzada per definir i visibilitzar la dis-
criminació que pateixen les persones d’edat

avançada, no l’he trobat a cap diccionari, és un terme
molt utilitzat actualment, ja que es refereix als este-
reotips, prejudicis i discriminacions contra les perso-
nes grans, la qual cosa afecta de forma negativa la sa-
lut d’aquest col·lectiu.

La crisi del coronavirus ha tingut una forta reper-
cussió en les persones grans. L’elevat nombre de
morts és impactant: 35.174 persones han mort per la
covid a les residències, un 30% del total de morts a l’Es-
tat espanyol. 

Si bé són moltes les denúncies presentades i és for-
ta la demanada d’una investigació sobre el que va pas-
sar a la majoria de residències, especialment a les pri-
vades concertades, encara pendent de resposta, tothom
sap que es van vulnerar la dignitat i els drets de les per-
sones grans internades en aquests centres assistencials
a causa del tracte vexatori i de la manca d’atenció que
van rebre la majoria, possiblement per falta de personal
qualificat i de directrius de les autoritats.

És cert que el paradigma més conegut ha estat el de
la Comunitat de Madrid. No és d’estranyar, si tenim en
compte el menyspreu i l’abandonament dels serveis pú-
blics per part de l’estrafolària presidenta Isabel Díaz
Ayuso (PP), molt interessada i preocupada per enfor-
tir els serveis privats amb diners públics. 

La pandèmia ha posat en evidència i d’actualitat l’e-
datisme existent, i ens interpel·la sobre un aspecte molt
important: el valor que donem a la vellesa en la nos-
tra societat, tenint en compte que no és un col·lectiu ho-
mogeni, fràgil o depenent, encara que hi hagi qui el con-
sideri així.

Una coneguda escriptora afirma que si anomenem
avis les persones grans les estem despersonalitzant, ja
que les estem uniformitzant. Totes les persones tenim
un nom, i és així, amb el nostre nom, com se’ns ha d’a-
nomenar.

Espanya se situa entre els cinc països més longeus
del món. Una de cada cinc persones té més de 65 anys,
i el 3,5% tenen més de 85 anys. El 2021, l’esperança de

vida a Espanya va ser de 83,1 anys: 85,8 anys per a les
dones i 80,2 anys per als homes, i la tendència ascen-
dent és clara. 

Fa 30 anys, el 1991, l’esperança de vida de les do-
nes espanyoles era de 80,5 anys i la dels homes de 75,5
anys. Aquests cinc anys guanyats a la vida són, prin-
cipalment, anys amb bona salut. S’ha endarrerit l’edat
d’inici de discapacitat i vivim menys anys en situacions
de dependència.

Segons dades de l’INE, el 19% de la població espa-
nyola té 65 anys o més. Això són una mica més de nou
milions de persones, de les quals més de cinc milions
són dones i només quatre són homes.  

Actualment, tractem les persones grans en funció
de la seva edat i a partir d’aquí ens relacionem amb
elles, i en la majoria dels casos ho fem amb una acti-
tud paternalista.

Encara que l’edat només és una dada, com diria Yo-
landa Díaz, ministra de Treball i Economia Social i vi-
cepresidenta segona del govern central, aquesta dis-
criminació i menyspreu afecta més les dones, sobretot
perquè elles són més longeves. 

Mentre que els homes maduren, les dones enve-
lleixen. Quin disbarat!

Per això hem d’aprendre a respectar la diversitat i
la llibertat de tots i cada un dels grups de població, ja
que està comprovat que la discriminació per motius d’e-
dat té conseqüències greus per a la salut, el benestar i
els drets humans de totes les persones.

Hem de valorar com un dels assoliments més im-
portants de la nostra societat la possibilitat de viure més
temps. Una vida llarga ha de ser considerada un recurs
valuós del qual totes les persones ens podem benefi-
ciar i gaudir.

Per aconseguir-ho, cal donar valor a la vellesa, er-
radicant l’edatisme i els estereotips que homogeneïtzen
i discriminen les persones grans, i potenciar un bon
envelliment, amb bones condicions de vida i de salut
i garantint la inclusió i la participació social, així com
unes bones cures i uns tractes dignes fins al final de
les nostres vides. Tot això ha de ser una responsabi-
litat de tothom per garantir i respectar el dret a viure
amb dignitat.

Hem d'aprendre a
respectar la diversitat i la
llibertat de tots i cada un
dels grups de població, 
ja que està comprovat 

que la discriminació 
per motius d'edat 

té conseqüències greus
per a la salut, el benestar 

i els drets humans 
de totes les persones

“

“
per Pedro Jesús Fernández

L’edatisme
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L’ocupació hotelera de
Setmana Santa frega el 80%

TURISME4Segons dades mu-
nicipals, l’ocupació hotelera a la
ciutat durant la passada Set-
mana Santa va arribar al 77%.
L’Ajuntament celebra la xifra,
que és lleugerament inferior a la
de l’any passat -quan va ser del
78%- i assegura que els hotels i
els apartaments de Castelldefels
van viure unes bones vacances.

Pel que fa a la procedència
dels turistes que van pernoctar
a la ciutat, la majoria són espa-
nyols, alemanys, francesos, bri-
tànics i també russos.

A més, cal tenir en compte
que hi ha famílies que van triar
la ciutat com a destinació de plat-
ja. És a dir, que van venir un dia
per gaudir del litoral castellde-
felenc i del passeig Marítim i la
seva gastronomia, o bé per visi-
tar el Castell, el Canal Olímpic i
el Parc Natural del Garraf, entre
altres atractius.

I és que el sector turístic de
Catalunya va tancar la Setmana
Santa amb xifres que freguen el
90%, gràcies sobretot al bon
temps que va fer.

Castelldefels és la ciutat del
Baix amb l’habitatge més car
ESTADÍSTICA4Castelldefels és la
ciutat del Baix Llobregat amb el
preu de l’habitatge més car. En
concret, i segons un informe
d’Idealista, a la ciutat el metre
quadrat val 3.632 euros, el que
representa un increment inter-
anual de prop del 6%. Sense
anar més lluny, Castelldefels
forma part del llistat de les 50
ciutats de tot l’estat amb el preu
de l’habitatge més elevat.

La segueix Esplugues, amb
3.500 euros el metre quadrat,
Gavà -amb 2.834 euros-, Sant
Feliu -2.797 euros-, Sant Joan

Despí -2.744 euros- i Molins de
Rei -amb 2.579 euros-. A la ve-
ïna ciutat de Gavà, tanmateix, els
preus han baixat l’últim any ga-
irebé un 4%. 

Encapçalen la llista els mu-
nicipis de Sant Josep de Sa Ta-
laia, a les Balears, amb 6.295 eu-
ros, i Santa Eulàlia des Riu,
també a les illes, amb 6.224 eu-
ros el metre quadrat. 

Amb tot, el preu mitjà de
l’habitatge de segona mà va re-
gistrar un augment del 7,3% in-
teranual de mitjana el passat
mes de març. 

Patxi López apadrina 
la candidatura de Miranda

POLÍTICA4L’alcaldessa, María
Miranda, va presentar a finals
del març la seva candidatura
per revalidar l’alcaldia. Ho va fer
en un acte que va comptar amb
la presència del portaveu del
PSOE al Congrés, Patxi López,
que va demanar el vot per a la
seva companya de partit. “És
molt important el que decidim el
28 de maig, perquè des dels
Ajuntaments es construeixen
les polítiques que posteriorment

arriben al Govern d’Espanya”, va
destacar López. 

En aquesta línia, Miranda va
reivindicar la tasca del seu govern
i va assegurar que la seva inten-
ció és tornar a encapçalar un go-
vern “de progrés i plural”. I és que
la gran incògnita a Castelldefels
serà saber si el PP de Manuel Re-
yes aconsegueix sumar majoria
per poder governar i evitar que la
resta de partits sumi i el deixin de
nou sense l’alcaldia. 

El bon temps va caracteritzar la setmana de vacances. Foto: Ajuntament

Foto: Twitter (@patxilopez)

Gastronomia |Torna la Ruta de la Tapa
El Gremi d’Hostaleria de Castelldefels organitza fins al 12 de maig una nova edició de

la Ruta de la Tapa, que enguany arriba a la setzena edició. A la iniciativa participen
una quarantena de bars i restaurants que ofereixen una tapa a cinc euros.

El jovent de Castelldefels ja
compta amb una nova entitat
creada per atendre les seves ne-
cessitats i donar-los suport. Es
tracta d’Espai Canvia, que els
seus impulsors defineixen com
un “punt de trobada” per als jo-
ves de la ciutat. La seva posada
de llarg va tenir lloc el 27 de març
a la sala polivalent de l’edifici de
la República, on es va celebrar un
col·loqui sobre el feminisme que
va deixar sobre la taula “pro-
postes i idees interessants”, se-
gons explica a Línia Mar Martí
Cerdán, membre de l’entitat i un
dels impulsors, conjuntament
amb Yamila Galiano.

A la trobada també hi va as-
sistir el candidat de Junts per Cas-
telldefels i regidor de Comerç i
Territori de l’Ajuntament, Xavier

Amate, que va participar en el de-
bat. Cerdán, de fet, agraeix l’aju-
da tant d’Amate com del seu
partit per poder fer realitat l’as-
sociació. El regidor, per la seva
banda, els va convidar a expres-
sar les seves opinions en diferents
àmbits per fer-se sentir.

Amb tot, Espai Canvia neix
sense tenir cap vinculació polí-
tica, segons destaquen els im-
pulsors, i es vol erigir en un “in-
dret segur” per poder resoldre
problemes dels joves, fer de-

bats, plantejar propostes de mi-
llora de la convivència i ser un
lloc d’esbarjo. “Tothom hi està
convidat, tant els joves com els
més adults”, destaca Cerdán,
que explica que una de les metes
del col·lectiu és convertir-se en
un espai per a l’entesa entre les
generacions, entre pares i fills,
entre joves i adults.

De moment, Espai Canvia
no té seu. La voluntat del grup és
constituir-se en una entitat  per
poder optar a tenir una seu.

Amate va assistir a la presentació de l’entitat el 27 de març. Foto cedida

Neix Espai Canvia, un punt 
de trobada per al jovent

» La nova associació vol erigir-se en un “indret segur” per als joves
» Un dels seus objectius és ser un espai d’entesa entre pares i fills

F. J. Rodríguez
CASTELLDEFELS
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La història de com la jus-
tícia s’ha convertit en
una arma política co-
mença lluny de casa nos-

tra i ja té més de mitja dècada.
Concretament, ho fa a Llatinoa-
mèrica els anys 70. En plena gu-
erra freda, els Estats Units van pro-
mocionar nombroses dictadures
militars per enderrocar governs
d’inspiració socialista a tot el con-
tinent. Eren els anys del món bi-
polar, i la que amb la caiguda del
mur de Berlín seria la primera po-
tència mundial no volia tenir, al
que anomenava el seu “pati del
darrere”, cap país proper a la
Unió Soviètica. El 1991, l’URSS es
desintegrava i el món en tensió
desapareixia. Els EUA havien
guanyat i no tenien la necessitat
d’imposar la seva doctrina arreu.
O potser no va ser així? 

A partir del segle XXI, segons
algunes veus, com la del jurista
José Antonio Martín Pallín, la
primera potència mundial va co-
mençar a fer servir altres estratè-
gies, com la guerra judicial: “Com
és conegut, es tracta d’una engi-
nyosa creació dels serveis d'in-
tel·ligència dels Estats Units amb
el propòsit de substituir la seva po-
lítica tradicional de cops militars
per la utilització del dret com a
arma per enderrocar i fins i tot
empresonar polítics”. El cas més
paradigmàtic d’aquest modus
operandi va ser al Brasil, on el
2017 el jutge Sergio Moro va con-
demnar Lula da Silva a més de 9
anys de presó per corrupció. El
que un any després seria ministre
de Justícia del president d’extre-
ma dreta Jair Bolsonaro ha estat
denunciat per la seva relació amb
els Estats Units, on es va formar
com a jutge, i per imputar falsa-
ment Lula da Silva per impedir la
seva reelecció el 2018. A més, el
procés va anar acompanyat d’una
forta intoxicació mediàtica.

Sigui com sigui, aquestes tàc-
tiques que mesclen judicialització
de la política i desinformació s’han
reproduït en altres països de l’A-
mèrica Llatina i són cada vegada
més freqüents a casa nostra. Ho
hem vist durant el procés inde-
pendentista, però també a la po-
lítica municipal. 

EL CAS BARCELONA
Podem afirmar que hi ha una re-
lació directa entre aquelles tàcti-
ques americanes i la judicialitza-
ció de la política local? L’exregidor
de Barcelona en Comú, doctor
en Arquitectura i autor del llibre
Lawfare urbano. Ofensiva judicial
contra la Barcelona de Ada Colau,
Josep Maria Montaner, conside-
ra que és difícil de dir. “No m'a-
treviria a assenyalar que hi hagi va-
sos comunicants entre el fenomen
a Llatinoamèrica i el que passa
aquí. Simplement crec que s'ha vist
aquesta tàctica com un recurs
nou i, en el cas concret de Barce-
lona, la utilització de la via judicial
per frenar transformacions ha es-
tat clara”, apunta.  

“Sobretot en els quatre últims
anys s’han multiplicat les accions
judicials contra l’Ajuntament”, de-

talla. En total, en el darrer mandat,
Colau i els seus regidors han rebut
15 querelles penals interposades
per fons d’inversió, empreses pri-
vades o grups de pressió privats en
els temes més controvertits que l’al-
caldessa ha posat sobre la taula, és
a dir, turisme, habitatge o remu-
nicipalització de l’aigua. “Els lob-
bies, que ja no poden incidir com
ho feien abans en el poder muni-
cipal, intenten paralitzar l'acció
de govern per la via penal i també
amb demandes contencioses ad-

ministratives”, considera Monta-
ner. “A l’Ajuntament, els mateixos
funcionaris estan saturats i deses-
perats per la quantitat de casos que
els arriben”, afegeix.

Val a dir que, normalment,
quan hi ha un desacord amb la
gestió d’un ajuntament s’utilitza
la via contenciosa administrativa,
que és la que dirimeix els con-
flictes amb l’administració. La
via penal es reserva per a casos en
els quals es busca que les perso-
nes imputades paguin una pena

que pot acabar sent de presó.
Per això, resulta sorprenent que
aquesta segona via s’hagi convertit
en un recurs habitual.  

Per al president de l’Observa-
tori DESC i doctor en Dret, Marc
Aparicio, hi ha “un augment des-
mesurat de denúncies”. “S'utilit-
zen per boicotejar i bloquejar l’ac-
ció política, i la majoria tenen
una base jurídica gairebé inexis-
tent”, afirma. De fet, 9 de les 15 de-
mandes penals al govern munici-
pal ja han estat arxivades.

Alhora, Aparicio explica que
aquesta estratègia necessita la
maquinària mediàtica per fun-
cionar. Les anomenades fake
news amplifiquen demandes i,
per això, el nombre de denúncies
penals ha augmentat, ja que a di-
ferència de les administratives, que
es resolen sovint per escrit, aques-
tes obliguen el polític a anar físi-
cament als jutjats. “Així els de-
nunciants aconsegueixen la foto
que volen”, afirma Aparicio. Com
apunta Montaner, això fa que “la

En la guerra judicial, una de les armes és portar l’enemic polític davant la justícia mitjançant la via penal. Foto: Departament de Justícia

L’anomenada guerra judicial va néixer lluny de les nostres fronteres. Tot i això,
actualment és una estratègia política que s’ha consolidat i que podem trobar
també en l’àmbit local. Resseguim alguns dels casos més notoris que

han tingut lloc a la regió metropolitana en els darrers anys.

Política i justícia:
una relació tòxica

El reportatge del mes
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n El cas del Prat de Llobregat és,
potser, el millor exemple metropolità
per explicar com la justícia i la política
constitueixen, de vegades, una rela-
ció tòxica. En aquest municipi, Ciuta-
dans ha presentat durant el darrer
mandat 11 denúncies penals. A més,
ha fet un nombre de peticions d'infor-
mació a l’Ajuntament quasi inquanti-
ficable. El que segons Jordi López, re-
gidor de la formació i promotor de les
denúncies, és una mesura per “acabar
amb l’amiguisme”, des de fonts muni-
cipals es veu com una guerra judicial
en tota regla. “Fa servir aquesta tàcti-

ca per paralitzar l’activitat de l'Ajunta-
ment”, diuen des del consistori. “L'es-
tratègia implica denunciar-ho tot
amb l'objectiu d’aconseguir un titular
a la premsa, encara que després les
denúncies s’acabin arxivant”, afegei-
xen. De fet, la majoria de querelles no
han tingut recorregut.  
Les mateixes fonts municipals as-

senyalen que aquesta estratègia hau-
ria de considerar-se una forma de
corrupció, perquè té un cost per als
ajuntaments. “Es gasten recursos pú-
blics en contractació d'advocats i en
temps perdut pels funcionaris", re-
marquen. De fet, quantifiquen la des-
pesa en advocats especialitzats per
contestar els requeriments de Jordi

López en més 27.500 euros només
durant l'any 2022.
L’opinió del regidor és als antípo-

des. “Quan vam entrar a l’Ajuntament
vam veure coses estranyes i, de fet, el
jutge considera que hi ha hagut
greus irregularitats, però no un delic-
te penal”, diu. Per a ell, la gran quanti-
tat de denúncies que el seu grup ha
posat “no és cap guerra judicial”.
“Tinc la consciència molt tranquil·la...
Hem avisat moltes vegades”, afirma.
Sigui una estratègia o una fisca-

lització del poder legítima, el cert és
que qui pateix els estralls de la judi-

cialització de la política són els treba-
lladors del consistori. Tot i que ja s’ha
prejubilat, Manuel Palenzuela va
viure de prop el cas. Ell era cap de la
secció de personal del Prat fa dos
anys i recorda com les peticions d’in-
formació eren constants. “Atendre-
les és el que toca, òbviament, però
en el cas d'aquest regidor en rebíem
cada setmana una o dues", explica.
Això feia que la seva feina i la del seu
equip es tornés impossible. "Hi havia
molta tensió i estrès, i vam arribar a
pensar que volia fer col·lapsar l’Ajun-
tament", rememora. "Arribes a tenir
por d'haver fet alguna cosa mala-
ment, però nosaltres sempre vam te-
nir molta cura", conclou. 

Onze denúncies

ciutadania, quan veu que un po-
lític ha estat imputat, desconfiï de
les institucions”. 

EL CAS TRIAS
Potser un dels casos més emble-
màtics de guerra judicial és el que
va patir Xavier Trias. “Les prime-
res mostres d’aquest fenomen van
arribar amb la persecució de l'in-
dependentisme”, afirma algú tan
poc sospitós de simpatitzar amb el
partit de Trias com Montaner.
L’exalcalde de Barcelona va ser
acusat, en un informe policial del
2014 –poc abans de la consulta del
9N i de les eleccions municipals–,
de tenir uns 13 milions d’euros a
Andorra en un banc suïs. El diari
El Mundova trucar-li un dia abans
de publicar la notícia i ell va asse-
gurar que es tractava d’una infor-
mació falsa, i que si sortia a la llum,
denunciaria el mitjà. 

“Les mentides eren tan grosses
que el compte no corresponia
amb el de cap banc suïs i el nú-
mero de compte que deien que jo
tenia al Banc de Santander també
era fals”, recorda l’actual candidat
a l’alcaldia de Barcelona en decla-
racions al Línia. “Em vaig moure
bé i el banc va publicar una infor-
mació dient que tot era mentida”,
recorda. Finalment, la Fiscalia
Anticorrupció li va donar la raó i

va arxivar la demanda, però quan
rememora aquella guerra bruta,
que en aquest cas es va iniciar des
del Ministeri de l’Interior espany-
ol, es mostra decebut. “Encara
ara em costa imaginar que perso-
nes amb les quals havia tingut una
relació afectuosa, com Jorge Fer-
nández Díaz o el president Ma-
riano Rajoy, siguin capaces de fer
aquesta operació per acabar amb
l'independentisme”, considera. 

Tot i que diu que allò no el va
afectar personalment, assenyala
que en l’àmbit polític la informa-
ció el va desgastar. “Vaig perdre
unes eleccions, però no només per
aquest cas, sinó també perquè
Convergència va decidir fer-se
l'harakiri”, conclou. 

EL CAS DE L’AIGUA
La guerra judicial no només es
produeix a Barcelona, sinó que
afecta diversos municipis metro-
politans que es plantegen remu-
nicipalitzar l'aigua. “És indubtable
que des de fa sis o set anys, Aigü-
es de Barcelona ha creat una es-
tratègia de litigi permanent per
evitar perdre el monopoli de les
concessions”, afirma Lluís Baste-
iro, de l'Associació de Municipis i
entitats per l'Aigua Pública
(AMAP). “Qualsevol intent d'a-
questa mena, però també una

Amb les querelles
penals, els denunciants
aconsegueixen 
la foto que volen,
perquè aquesta via
obliga l’imputat 
a anar a declarar  
als jutjats

pujada de tarifes o peticions d'in-
formació que l'AMB ha fet a l’em-
presa, acaba als tribunals con-
tenciosos administratius”, diu.
Segons el seu parer, l'objectiu és
desgastar els ajuntaments, alguns
dels quals, per la seva dimensió, no
tenen recursos per afrontar el
cost que suposa un enfrontament
als tribunals, i així fer que en l’i-
maginari polític la remunicipalit-
zació s’entomi com una cosa ga-
irebé impossible. 

En aquest sentit, Aparicio afir-
ma que per engegar una guerra ju-
dicial “calen recursos, i són les
grans empreses qui els tenen”. Per
altra banda, segons relata Basteiro,
“ha estat sobretot amb l'arribada del
nou govern municipal a Barcelona
i d'ençà que l'AMB ha intensificat
el seu rol de regulador que Aigües
de Barcelona ha entrat en una lò-
gica de judicialització constant".

EL CAS DE MOLLET
Però fins i tot en la política més
quotidiana hi ha exemples de
com la justícia pot enfangar-ho
tot. Aquest és el cas de Mollet del
Vallès, on durant gairebé mitja
dècada l’alcalde Josep Monràs,
del PSC, i el líder de l’oposició
Oriol López, d’ERC, van embar-
rar-se en un serial judicial que ha
acabat amb els dos absolts. 

El 2018, López va ser citat a de-
clarar per calúmnies i injúries
contra l’Ajuntament i l’alcalde. El
regidor havia afirmat que hi havia
indicis de delicte en dues adjudi-
cacions urbanístiques impulsades
pel govern socialista: una que ne-
gava a una mesquita establir-se al
centre de la ciutat i una altra en què
el consistori cedia uns terrenys a
Decathlon. Alhora, López qualifi-
cava d’obscures les actuacions i
considerava que el segon cas res-
ponia a un “intercanvi de favors”.
Prèviament, però, el 2016, ERC ha-
via portat als tribunals Monràs i el
consistori pel cas de la mesquita.

“El meu va ser un judici polí-
tic. Es volia callar i destruir l'opo-
sició amb la connivència de la Fis-
calia”, diu López anys després.
Tanmateix, en la sentència judicial
absolutòria s’afirma que en les de-
claracions del regidor preval la lli-
bertat d’expressió. Ara, encara
que ell afirma que ha normalitzat
la relació amb Monràs, el cert és
que, com demostra aquest cas, la
guerra judicial acostuma a no
conduir enlloc. 

Xavier Trias: “Em costa
imaginar que persones
amb les quals havia
tingut una relació
afectuosa, com
Fernández Díaz, 
siguin capaces de fer
una operació així”

El cas del Prat del Llobregat del darrer mandat 
és un clar exemple de com la política i la justícia 

no són sempre bones companyes de viatge

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

El reportatge del mes



Abril 2023

Gavà
| 14

líniamar.cat

Satisfacció per la recuperació
del Centre Cultural per als veïns

EQUIPAMENTS4El Centre Cul-
tural del carrer Sarrià es con-
vertirà en un equipament per a
l’ús del veïnat. I és que l’Ajunta-
ment ha arribat a un acord amb
el Bisbat de Sant Feliu per re-
cuperar aquest edifici, opera-
ció que es formalitzarà enguany,
després de dos mesos de feina
entre les parts. 

L’alcaldessa, Gemma Badia,
ha expressat la seva “satisfacció”
amb l’anunci, ja que el Centre
Cultural ha estat històricament
un espai de trobada entre el ve-
ïnat i un epicentre de la vida cul-

tural de la ciutat. En aquest sen-
tit, Badia fa una aposta per la
“continuïtat” de la cultura en
aquest edifici, tancat des del
2020 per manca de conservació.

Aquesta notícia ha estat ben
rebuda per ERC, que considera
que l’adquisició municipal de
l’immoble és una “oportunitat
d’or” per a l’associacionisme.

Per tot plegat, els republi-
cans reivindiquen que el Centre
Cultural pugui esdevenir un
ateneu popular per tal de dina-
mitzar la vida cultural i asso-
ciativa del municipi. 

El Ple reclama anul·lar les
sentències del franquisme

MEMÒRIA4El Ple va aprovar al
març per unanimitat una de-
claració institucional a favor de
declarar “il·legals i il·legítimes”
les condemnes dels tribunals
franquistes. 

En aquesta línia, el text apro-
vat manifesta que l’Ajuntament
prendrà les “mesures pertinents”
per revisar i retirar els reconei-
xements, honors i distincions
que siguin incompatibles amb
els valors democràtics i que
comportin l’exaltació del règim
militar o la guerra. De fet, està
previst que es revisi la via pública

per eliminar elements contraris
a la memòria democràtica que
encara hi puguin haver. A més,
es defensa la promoció de “po-
lítiques integrals de memòria
democràtica”, sobretot pel que fa
a les dones, i insta a formar el
professorat i crear material di-
dàctic per fomentar aquesta po-
lítica a les aules. 

Per altra banda, la declaració
també contempla que el consis-
tori ajudi a familiars de víctimes
per buscar el suport necessari i
obtenir certificacions de “nul·li-
tat i reparació”. 

‘Temps d’Espàrrecs’ a Gavà:
tot a punt per a la 68a fira

TRADICIÓ4La Fira d’Espàrrecs
de Gavà escalfa motors per ce-
lebrar-se el cap de setmana del
29 i 30 d’abril a la plaça Jaume
Balmes. Serà la 68a edició, que
s’emmarca en un programa d’ac-
tivitats més ampli dedicat a
aquest producte i que porta el
nom de Temps d’Espàrrecs, que
arrencarà el 21 d’abril a la plaça
Major i acabarà el 7 de maig al
parc de la Torre Lluc. Amb tot,
el programa d’activitats atraurà,

segons contempla el consistori,
prop de 300.000 persones, la
mitjana de visites de cada any. 
El darrer cap de setmana de l’a-
bril també serà el torn de la
mostra agrícola i d’entitats, que
serveix d’aparador de les asso-
ciacions gavanenques. 

Per altra banda, del 28 al 30
d’abril se celebrarà el Gastro-
Gavà, una fira gastronòmica que
espera superar les 16.000 de-
gustacions de l’última edició. 

El Centre Cultural estava en desús des del 2020. Foto: ERC

Foto: Ajuntament

Política | ERC presenta la seva candidatura
ERC va presentar la seva candidatura a principis del mes d’abril per a les municipals del maig. Encapçalada
per Miquel Roselló, la llista dels republicans es marca l’objectiu  de “revitalitzar Gavà”. “Un projecte que és

l’única alternativa viable a un ajuntament que fa massa anys que és en les mateixes mans”, es reivindiquen. 

GUARDÓ4L’Associació Espa-
nyola de Gestors Públics d’Habi-
tatge i Sol ha atorgat el premi AVS
2023 a l’edifici B2 de Can Ribes,
promogut per l’Institut Metro-
polità de Promoció del Sòl i Ges-
tió Patrimonial (IMPSOL) a Gavà.
Es tracta d’un guardó que reco-
neix les millors edificacions sos-
tenibles d’obra nova de l’Estat.

En aquest sentit, el premi
prima l’estalvi energètic, l’ade-
quació del disseny a l’entorn, la in-
novació, els sistemes constructi-
us que afavoreixen un control
passiu del clima, l’ús de materials
reciclables i la relació entre ren-
diment i cost de l’edificació.

LA VALORACIÓ DEL JURAT
Tenint en compte aquests parà-
metres, el jurat dels guardons ha
destacat l’aposta per l’arquitectura
mediterrània de l’edifici, la seva in-
tegració a l’entorn, la qualitat
dels espais, la introducció de zona
verda i un dipòsit d’aigües plu-

vials, l’equilibri dels costos, l’ús
d’energia renovable per al fun-
cionament del sistema de clima-
tització i la ventilació creuada i llu-
minositat de l’immoble. L’acte
d’entrega del premi va tenir lloc el
passat dia 29 de març, al Palau de
l’Exposició de València.

Aquest edifici forma part de la

promoció d’habitatges de Can
Ribes, que consta de 136 pisos, 64
dels quals són de lloguer i els al-
tres 73 de venda. 

Sense anar més lluny, a finals
de l’any passat es van entregar les
primeres claus d’aquesta promo-
ció d’habitatges als primers veïns
que hi viuran.

Aspecte interior dels habitatges de l’edifici premiat. Foto: AMB

El millor edifici sostenible de
pisos socials de l’Estat és a Gavà
» Es tracta del bloc B2 de Can Ribes, promogut per l’IMPSOL

» El jurat en destaca la integració a l’entorn i la qualitat dels serveis
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En política hi ha molts atributs
que la ciutadania valora positi-
vament. Saber parlar, ser puny-
ent i bel·ligerant o ser intel·ligent.
La sinceritat, tot i que ocupa un
lloc privilegiat entre el que un bon
polític ha de tenir, és una virtut
escassa a casa nostra. L’alcal-
dessa de Gavà, Gemma Badia, té
aquesta qualitat. No dona una
data quan no sap exactament
quan acabarà un projecte. No fa
promeses grandiloqüents per
guanyar adeptes si no té la certesa
de poder-les portar a bon port.
No llança punyals a tort i a dret
per amagar les males gestions.

Aquesta manera de fer polí-
tica va ser la que Badia va mos-
trar als oients que la van escol-
tar dimecres 29 de març en el ci-
cle de conferències La ciutat
metropolitana: progrés i futur,
organitzat pel diari Línia a l’Es-
pai Línia. Entrevistada pel pe-
riodista Francisco Javier Rodrí-
guez, va parlar dels projectes
que està emprenent el seu mu-
nicipi, de la relació amb el terri-
tori de l’entorn i de les qüestions
que cal millorar a Gavà. I sempre
ho va fer des de la sinceritat.

En aquest sentit, gran part de
la conversa va girar al voltant dels
dèficits de mobilitat i connexions
que té aquesta localitat del Baix
Llobregat. En primera instàn-

cia, Badia va centrar-se en els po-
lígons industrials de la ciutat i en
les dificultats que tenen els tre-
balladors per arribar-hi en trans-
port públic. “Avui dia no tenen
problemes per aparcar-hi, però
volem planificar canvis per tal de
facilitar-hi l’accés en transports
col·lectius i sostenibles”, va ex-
plicar l’alcaldessa. Així mateix, va
assegurar que en els més alluny-
ats de l’estació de tren hi haurà bi-
cicletes compartides de l’AMB. Es
tracta d’un projecte que entron-
ca amb les millores en sostenibi-
litat que es plantegen al terreny
industrial i que implicaran que les
diferents naus tinguin plaques so-
lars. “Això haurà de ser un flux
d’energia directa per a les em-
preses i una reducció de les emis-
sions de CO₂”, va dir Badia.

ELS GREUGES EN MOBILITAT
Les problemàtiques pel que fa al
transport públic no només afec-
ten els polígons. Gavà viu un
conflicte laboral que des de fa
temps enfronta els treballadors
de l’empresa d’autobusos que co-
breix la mobilitat del municipi i
el connecta amb el territori,
Avanza, i la mateixa companyia
per la renovació del conveni
col·lectiu. Aquesta situació, llar-
gament enquistada, fa que els
ciutadans vegin ressentida la
seva mobilitat en transport pú-
blic i, sovint, triïn el vehicle pri-
vat per moure’s.

“M’encantaria que hi hagués
una solució com més aviat mi-

llor, sobretot per als veïns, però
reconec que la situació no és fà-
cil i no sé quan arribarà”, va as-
senyalar Badia. Així mateix, tot
i afirmar que comprèn els moti-
us pels quals la plantilla està en
vaga, va dir que “l’empatia que
produeixen els treballadors s’es-
tà reduint”. En part, això s’ex-
plica perquè, segons l’alcaldessa,
les jornades de serveis mínims
no sempre es compleixen. “El
servei mínim no està funcio-
nant i això és molt perillós”, va
dir per afegir que “quan es res-
tableixi la normalitat serà un
primer pas molt positiu”.

Aquest conflicte laboral es
viu en un context generalitzat de
manca de connexions de trans-
port a la comarca que fa que
moltes persones que vulguin
anar al poble veí de vegades ha-
gin de passar per Barcelona. Pas-
sa, per exemple, entre Gavà i
Sant Boi. En aquest cas, es triga
el mateix anant en bus directe
d’un municipi a l’altre que fent
transbord a Barcelona. Davant
d’això, l’elecció de la ciutadania
acaba sent el cotxe, que suposa la
meitat de temps. “No podem de-
manar consciència ecològica a la
ciutadania si no oferim unes
connexions que puguin compe-
tir amb la mobilitat privada”, va
assegurar l’alcaldessa. “Quan tu
no saps quan passarà el trans-
port, arriba un moment que de-
cideixes agafar el cotxe”, va afe-
gir. Passa el mateix entre Gavà i
l’aeroport, per això Badia va ce-

lebrar els projectes que hi ha so-
bre la taula per millorar aquesta
situació, com el metro del Delta
o el desdoblament de l’R3. Amb
tot, l’alcaldessa de Gavà es va
mostrar cautelosa i va dir que
“fem malament si diem que és
imminent, perquè s’ha de ser
molt responsable quan es pro-
meten les coses”.

És per tot això que Badia va
reclamar a l’Àrea Metropolitana
més connexions. “Ara mateix, si
parlem de l’R3, no és de l’AMB de
qui depèn, però sí que és cert que
des de tot arreu es pot fer més”.
Tanmateix, Badia va reconèixer
que l’AMB dona “molts serveis i
encara en pot donar més”. “No tot
és Barcelona, i la resta de muni-
cipis que formem part del terri-
tori hem de tenir veu”, va apun-
tar. “L’AMB és el motor econòmic
més potent de Catalunya i més
enllà, i les ciutats metropolitanes
ajuden molt a la seva projecció”,
va sentenciar.

L’AEROPORT I EL SOROLL
És possible l’ampliació de l’ae-
roport i esperar que no aug-
menti el soroll? Preguntada per
Rodríguez sobre aquest punt,
Badia va dir que no era ella qui
podia resoldre aquesta qüestió
que preocupa molt a Gavà. Mal-
grat això, va apuntar que els pri-
mers informes indiquen que sí
que són compatibles les dues
coses. “Hem de pensar que par-
lem d’una ampliació de l’aeroport
el 2023, però que es durà a ter-

me en un termini de temps en el
qual s’estarà evolucionant en
tecnologia aeronàutica”, va ex-
plicar. “Els avions que s’enlairen
avui no són els que ho faran d’a-
quí a 10 anys”, va afegir tot refe-
rint-se al fet que, en el futur, la
mobilitat aeronàutica podria ser
més silenciosa. Pel que fa al de-
bat sobre el medi ambient i l’am-
pliació, Badia va dir que no vol
una pista “a qualsevol preu”,
però que si es pot “aconseguir
preservant el medi ambient, Bar-
celona es mereix, evidentment,
un aeroport de primer nivell”.

LA PROPOSTA PER AL PARC
Actualment, les postures sobre la
gestió del Parc Agrari entre els di-
ferents municipis estan allunya-
des. Indrets com Gavà aposten pel
hubagroalimentari i altres com el
Prat defensen l’actual gestió. No
obstant això, Badia es va mostrar
convençuda que hi haurà acord.
“Crec que l’entesa arribarà perquè
és la solució, i per això hem apos-
tat pel hub”, va dir per afegir que
el model que proposen els ajun-
taments de Gavà, Sant Boi i Vila-
decans no és “cap invent, sinó que
existeix a altres països”. Alhora, va
afirmar que el projecte dona “fu-
tur a la pagesia” i que converteix
el parc en el “rebost del territori
metropolità”.

L’Espai Línia va acollir la conversa amb Gemma Badia. Fotos: Joanna Chichelnitzky

Badia:  “Nopodemdemanar consciència
ecològica senseunbontransportpúblic” 
Albert Alexandre
BARCELONA
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Jordi Évole apadrina el 
vintè aniversari d’Atrium

EFEMÈRIDE4Fa 20 anys, un
jove Jordi Évole va ser l’encar-
regat de presentar l’acte d’inau-
guració d’Atrium Viladecans.
“Sense tenir experiència, em
van encarregar fer un monòleg
d’obertura del teatre”, rememo-
ra el mateix Évole, que a finals
del març va ser el padrí de la fes-
ta dels 20 anys d’aquest equi-
pament cultural. 

“Atrium és un lloc molt es-
pecial, un dels principals epi-
centres culturals de la comarca”,
va afegir Évole, que va portar la

seva banda, Los niños Jesús, a
tocar a la festa d’aniversari, que
va oferir també esport i gastro-
nomia, amb diferents activitats
per a tothom. Sense anar més
lluny, 4.000 persones van as-
sistir a la festa, segons destaquen
des de l’Ajuntament. 

Per la seva banda, l’alcalde,
Carles Ruiz, va destacar el paper
d’espai de “centralitat” que té
Atrium. “Viladecans estava se-
parada en dos pel Torrent Ba-
llester i feia falta un espai que fos
cèntric”, va recordar. 

Presó permanent confirmada
per deixar morir la parella

TRIBUNALS4El Tribunal Su-
prem ha confirmat la pena de
presó permanent revisable per a
Mariano Daniel, el dentista de
Viladecans que va gravar la seva
parella mentre agonitzava per un
atac diabètic el juny del 2019.

La sentència confirma els
fets declarats provats per un ju-
rat popular i la pena imposada
per l’Audiència de Barcelona i ra-
tificada més endavant pel Tri-
bunal Superior de Justícia de Ca-
talunya (TSJC). 

A banda de la presó perma-
nent revisable per un delicte

d’assassinat, l’home va ser con-
demnat a un any i mig de presó
per tres delictes de maltracta-
ment en l’àmbit de la violència
de gènere -sis mesos per cada
un-, i també a sis mesos de pre-
só més per un delicte de mal-
tractament habitual i un any de
presó més per un delicte contra
la intimitat, pels vídeos que va
gravar de la parella sense el per-
mís d’aquesta.

La parella feia mesos que
sortia i l’home vexava i mal-
tractava la dona setmanes abans
de la nit dels fets. 

L’Ajuntament aprova 
un nou contracte de neteja

SERVEIS4La Junta de Govern
Local va aprovar el 29 de març
les condicions per renovar el
contracte de neteja de la ciutat
per a la pròxima dècada. Des del
consistori calculen que les noves
condicions estaran vigents a
partir de la tardor. De fet, ara a
l’abril està previst obrir el con-
curs per buscar l’empresa que
prestarà els treballs. 

L’Ajuntament dedicarà prop
de 15 milions quan estiguin to-

tes les seves fases implantades,
cap al 2030, mentre que l’actu-
al es queda als 6,3 milions. 

De fet, l’actual contracte, tal
com reconeixen des del consis-
tori, és fruit de la situació eco-
nòmica complicada del 2011, la
qual, sostenen fonts municipals,
ha impedit millorar la neteja
viària durant els últims anys.
D’aquesta manera, el nou con-
tracte vol impulsar la recollida
selectiva i reduir els residus.

Évole va actuar a la festa amb la seva banda. Foto: Ajuntament

Foto: Ajuntament

Laboral | L’outlet organitza una fira d’ocupació
The Styles Outlet de Viladecans celebrarà el pròxim 20 d’abril la primera

edició d’Encuentro Emplea, una fira d’ocupació que vol posar en contacte
el talent local amb les empreses. Compta amb el suport de l’Ajuntament. 

ECONOMIA4L’aerolínia low
costVueling ha estrenat la seva
nova seu al Business Park de Vi-
ladecans. Té 12.000 metres
quadrats i acull un total de 700
treballadors. L’acte de presen-
tació va tenir lloc el dia 14 d’a-
bril, amb la presència del pre-
sident de la Generalitat, Pere
Aragonès; la ministra de Trans-
ports, Raquel Sánchez, i l’alcal-
de de Viladecans, Carles Ruiz,
que van estar acompanyats pel
president de la companyia, Mar-
co Sansavini. També hi havia la
consellera d’Economia, Natàlia
Mas, i el delegat del Govern de
l’Estat, Carlos Prieto. 

La companyia aèria de baix
cost ha assegurat que aquest
nou edifici reforça l'aposta per
Barcelona, que és la base prin-
cipal de Vueling. Amb 4.200
empleats, operen 200.000 vols
l'any i transporten 29 milions de
passatgers.

Per altra banda, una de les

iniciatives que acollirà la nova
seu serà la Vueling University,
per la qual han passat 250 per-
sones des del 2018, el 60% dels
quals ha acabat treballant a la
companyia. Sansavini ha desta-
cat el “gran valor” que aporta te-
nir “per primer a vegada tots els
equips junts”.

Per la seva banda, Ruiz va
agrair l’aposta de Vueling per Vi-
ladecans. “El nostre parc de ne-
gocis no deixa de créixer i l’a-
posta per la diversitat del nostre
teixit empresarial i els seus llocs
de feina continuen consolidant-
se”, va expressar l’alcalde durant
la inauguració.

Aragonès i Sánchez visiten les instal·lacions de la nova seu. Foto: ACN

Vueling estrena seu de 12.000
metres quadrats a la ciutat

» Les instal·lacions acolliran l’escola de formació Vueling University
» L’alcalde Ruiz destaca el creixement del parc de negocis local



Abril 2023

El Prat
17 | 

líniamar.cat

La dessalinitzadora treballa
al màxim per la sequera

MEDI AMBIENT4La dessalinit-
zadora del Prat treballa a màxi-
ma capacitat des de finals de l’es-
tiu passat per produir uns 2.000
litres d'aigua potable per segon.
La previsió és mantenir aques-
ta producció almenys durant la
sequera excepcional. “Mentre
la situació es perllongui, man-
tindrem la producció per com-
pensar la pèrdua de nivell dels
embassaments”, afirma a Carlos
Miguel, el cap de planta de la
dessalinitzadora més gran d’Eu-
ropa per a aigua potable. 

La planta va incrementar la

producció fins al 70% el gener de
l’any passat i va arribar a la ca-
pacitat màxima a finals d’estiu,
quan la sequera que havia co-
mençat feia temps es va agreu-
jar. En els darrers mesos, ha plo-
gut molt poc i els pantans s’han
continuat eixugant a Catalunya,
que es troba en situació de se-
quera excepcional.

Miguel recorda, però, que
plantes com aquesta són molt
costoses i aposta per combinar
estratègies relacionades amb
l’estalvi de l’aigua i la seva re-
utilització.

Un bus que funciona amb
fang de la depuradora

INNOVACIÓ4Transports Me-
tropolitans de Barcelona (TMB)
posarà en circulació pròxima-
ment un autobús impulsat per
combustible obtingut a partir
de fangs de depuradora i d’ai-
gües residuals. El biometà em-
prat sorgirà de la planta de
producció inaugurada a finals
de març a l’Ecofactoria del Baix
Llobregat, ubicada a la depu-
radora del Prat.

“PROJECTE ESTRATÈGIC”
Aquesta iniciativa és fruit del
projecte del consorci europeu

LIFE NIMBUS, que pretén im-
pulsar un transport més soste-
nible a partir de l’economia cir-
cular. És un projecte participat
per TMB, Aigües de Barcelona i
la Universitat Autònoma de Bar-
celona (UAB), i liderat per Ce-
taqua, el centre tecnològic de l’ai-
gua que acaba de començar a fer
les primeres proves. “Es tracta
d’un projecte estratègic per a
TMB i esperem que tingui con-
tinuïtat per poder utilitzar bio-
metà de forma massiva”, con-
firma el conseller delegat de
TMB, Gerardo Lertxundi. 

El Prat mira cap al sud amb 
el nou parc de la Barceloneta
INAUGURACIÓ4Té 22.000 me-
tres quadrats i ajudarà a con-
nectar el nucli urbà amb els es-
pais agrícoles i naturals del sud
de la ciutat. Es tracta del parc de
la Barceloneta, que ja pot ser uti-
litzat pels veïns. L’alcalde, Lluís
Mijoler, el va visitar el 12 d’abril
per revisar el final de les obres de
condicionament de la zona. 

El nou parc envolta la Ron-
da Sud i inclou àrees de joc in-
fantil i per a gossos, i ha estat

concebut amb criteris de soste-
nibilitat, segons detallen des de
l’Ajuntament. 

D’aquesta manera, s’ha li-
mitat la pavimentació, cosa que
permetrà que l’aigua de la pluja
s’infiltri directament a l’aqüífer.
El parc, a més, té una doble xar-
xa de clavegueram que permetrà
regar amb aigua regenerada i evi-
tar-ne el malbaratament. Tam-
bé s’hi ha plantat vegetació adap-
tada a la situació climàtica.

Interior de la planta del Prat. Foto: Laura Fíguls/ACN

Foto: Ajuntament

Mobilitat | Prioritat per als tractors al Parc Agrari
El Consorci del Parc Agrari ha senyalitzat els camins asfaltats de 

l’espai per donar prioritat als vehicles agrícoles. D’aquesta manera, 
es vol millorar la convivència entre els pagesos i els visitants.  

Com es pot condensar un any de
la vida del Prat en un llibre de fo-
tografies? A priori, és molt com-
plicat, i només la mirada perso-
nal d’un fotògraf podria fer-ho
possible. Això és el que precisa-
ment ha fet el reconegut fotope-
riodista pratenc David Airob,
que presenta nou llibre, Hores de
Prat, en el qual recull un any de
vida de la ciutat en instantànies.
“Hi ha tanta vida al Prat que no
podem reflectir-ho tot”, reconeix
en una conversa amb Línia Mar. 

Sigui com sigui, el resultat ha
estat un llibre que es presenta el
dia 18 d’abril al Cèntric. L’obra,
que ha estat un encàrrec de l’A-
juntament al fotoperiodista, té
una impressió i acabats de mà-
xima qualitat i un preu de ven-
da de 39 euros a les llibreries

Drac i Atenea i al consistori.
Aquest projecte, però, va rebre
una patacada el 2020 amb la
pandèmia, quan es va haver d’a-
turar. Fa un any es va reprendre,
amb l’objectiu de captar el batec
pratenc des de primera hora del
matí fins ben entrada la nit. 

Airob, guanyador del premi
World Press Photo, que destaca
que ha tingut molta llibertat per
part del consistori per triar els te-

mes, fa valdre una manera de
treballar que l’apropa a la gent
que retrata. “M’agrada saber la
història darrere de cada foto; la
meva forma de treballar és estar
a prop de les persones”, explica. 

De fet, en acabar el treball,
Airob reconeix que ha fet “amics
que no tenia abans”. I és que,
per a ell, el Prat és molt més que
un paisatge. “Un poble és la
gent”, reivindica.

Una de les panoràmiques que formen part de l’obra. Foto: David Airob

Un any de la vida del Prat, en
imatges: “Un poble és la gent”
» El fotoperiodista David Airob publica el llibre de fotos ‘Hores de Prat’
» “La meva forma de treballar és estar a prop de les persones”, afirma

Francisco J. Rodríguez
EL PRAT
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INFRAESTRUCTURES4Els ve-
ïns es mostren esperançats amb
un hipotètic desmantellament de
la subestació elèctrica que FEC-
SA té a la ciutat. Es tracta d’una
reivindicació històrica, i fa uns
dies el Ple municipal va aprovar
per unanimitat una moció pre-
sentada per la Federació d’As-
sociacions de Veïns en aquest
sentit. “Per primer cop veiem
una oportunitat real perquè
ajuntament i veïns treballem de
bracet amb un objectiu comú:
millorar la ciutat”, apunta Xavi
Ladero, portaveu veïnal, en de-
claracions a l’ACN.

La moció insta el govern
municipal i la Direcció General
d’Energia de la Generalitat a
constituir una comissió de tre-
ball i negociació integrada per
l’Ajuntament, el Govern, Ende-
sa, Red Eléctrica i la federació
veïnal, amb l’objectiu de tirar
endavant els pactes que calgu-
in per resoldre el desmantella-
ment d’aquesta infraestructura
i les línies d’alta tensió.

UN PRIMER ESBORRANY
L’Ajuntament, per la seva banda,
assegura que ha mantingut dar-
rerament reunions de treball
amb Endesa Distribució i amb
Red Eléctrica que li permeten
comptar amb un primer esbor-
rany d’informe sobre les actua-
cions que caldrien per fer efectiu
el desmantellament. Un cop
aquestes actuacions estiguin
acordades, s’espera poder for-
malitzar un acord entre les parts
implicades.

Ladero, tanmateix, recorda
que el trasllat de la subestació
elèctrica és un tema que està so-

bre la taula dels diferents go-
verns municipals des de fa 20
anys i que si no s’ha fet fins ara
ha estat per “manca de voluntat
política”. Aquí, recorda que el
2007 l’Ajuntament va signar
amb Endesa un acord que “sem-
blava definitiu” per traslladar l’e-
quipament a la zona industrial
del municipi, “on no molestaria
ningú”, però finalment no va ti-
rar endavant. “Ho van justificar
per la crisi econòmica, que és el
que sempre ens hem trobat quan
semblava que la cosa anava de
debò”, lamenta el portaveu.

Tot i la proximitat de les
eleccions municipals, els veïns
confien que “aquesta vegada sí”
es treballi seriosament en la
qüestió. Ladero valora que des
de principis d’any, quan van co-
mençar a treballar en la presen-
tació de la moció, el diàleg ha es-
tat “molt positiu” amb totes les
forces polítiques del consistori,
el que s’ha traduït finalment en
una aprovació per unanimitat.

I què es farà a les 16 hectàrees
que quedaran lliures quan es
traslladi la subestació elèctrica i
la caserna militar que hi ha a to-
car? En aquest sentit, els veïns
reclamen que s’obri un procés
participatiu per definir-ne els
usos per tal que no sigui el go-
vern municipal de torn qui ho
decideixi tot. 

Per als veïns, més que crear
un nou barri, del que es tracta és
d’integrar l’espai a la resta de la
ciutat amb nous equipaments,
espais verds i habitatge social.
Ladero recorda que aquesta pot
ser la darrera gran transforma-
ció que visqui la ciutat i que cal
pensar-la bé per no equivocar-se. 

Sense anar més lluny, l’al-
caldessa, Lluïsa Moret, va ex-
pressar en una entrevista a l’oc-
tubre de l’any passat a Línia
Mar que la recuperació dels ter-
renys que deixin lliure la caser-
na i la subestació “és el gran pro-
jecte de futur a mitjà i llarg ter-
mini de la ciutat”. 

El trasllat de la subestació és una reivindicació històrica. Foto: ACN

Esperança pel trasllat de la
subestació, que és més a prop
» El Ple aprova una moció a favor de la retirada de la infraestructura
» La federació de veïns ho celebra: “És una oportunitat real”

Les obres de connexió de l’A-2 
i la C-32 començaran a l’estiu

INFRAESTRUCTURES4Les obres
per connectar l’A-2 i la C-32
entre Sant Boi i Cornellà, que ha
de permetre la descongestió de
la rotonda de la Parellada, ar-
rencaran a l’estiu. Així ho va co-
municar la ministra de Trans-
ports, Raquel Sánchez, en una vi-
sita el 2 d’abril a la ciutat. 

“Aquestes obres suposaran
una millora significativa en la
mobilitat de la ciutat”, va asse-
gurar Sánchez, que va estar
acompanyada per l’alcaldessa,
Lluïsa Moret. I no només de
Sant Boi, sinó també de tot el

Baix Llobregat i de l’àrea me-
tropolitana, tal com va afegir la
ministra.

Ara mateix ja hi ha empresa
adjudicatària per a les obres,
que duraran aproximadament
dos anys. Un cop finalitzades,
naixerà una nova autovia, la B-
25, que servirà per resoldre un
dels taps en la mobilitat més
conflictius de la comarca. 

Les obres, que es van licitar
a l’octubre, segons va avançar en
exclusiva Línia Mar, són una
llarga reivindicació de la ciutat,
després d’anys encallades.

Els conductors de bus van
veure vulnerat el dret de vaga
LABORAL4La Inspecció de Tre-
ball ha determinat que es va
vulnerar el dret fonamental a la
vaga dels treballadors d'UTE
Sant Boi, perquè l'empresa va as-
signar serveis mínims a persones
que prèviament havien comu-
nicat fermament la seva volun-
tat d'adherir-se a la vaga, segons
informa CCOO. 

La policia laboral ha conclòs
que la companyia dedicada al
transport de viatgers “en cap
cas va esgotar totes les possibi-
litats d'assignació de serveis mí-
nims a persones no vaguistes” i

va endegar una “estratègia per
minimitzar els efectes de la con-
vocatòria”, indica el sindicat,
que considera que els fets són
“d'una gravetat extrema” i ha re-
afirmat que continuaran “de-
fensant en totes les instàncies, el
dret fonamental a la vaga”.

Tot plegat coincideix amb
una nova onada d’aturades dels
treballadors d’Avanza i Mon-
bus a Sant Boi per reivindicar
millores laborals. A més, el dia 11
van protagonitzar una manifes-
tació que va finalitzar a la plaça
Sant Jaume de Barcelona.

La variant descongestionarà la mobilitat a l’entrada de la ciutat. Foto: Arxiu

Successos | Agressió sexual a la riba del riu
Decreten presó provisional per a un home acusat d’abusar sexualment d’una noia que passejava

per la riba del riu. La jove va reconèixer tres setmanes més tard l’agressor, que estava seguint
una altra noia a la plaça de l’Ajuntament, i va avisar els Mossos, que el van detenir.
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Bàsquet | El Vilabàsquet Viladecans lluita per l’ascens a la LF Challenge
L’equip de Xavi Paredes participarà a Inca (Mallorca) en la fase d’ascens a LF Challenge. Enquadrat al grup
1, competirà dijous 20 d’abril contra l’Unicaja, el CP Miralvalle (dia 21) i  l’amfitrió, el CB Sant Josep Obrer
(22). Diumenge seran les semifinals entre els dos millors de cada grup. Els vencedors pujaran de categoria.

“El meu caràcter és molt bo si el
sé controlar. Quan era petita no
ho feia, posava males cares i
era molt egoista. Quan em veig
a partits d’aquella època, sento
que molts cops no aportava res,
les rivals em treien del matx i
potser no xocava les mans als en-
trenadors…”, confessa Paula
Carmona (Barcelona, 2000), ca-
pitana del Basket Almeda. Una
de les jugadores més altruistes i
d’equip de la Lliga Femenina 2.

La santboiana ha canviat molt
i ha sabut canalitzar el seu ca-
ràcter. Javi Torralba, que la va di-
rigir el seu segon any d’infantil i
primer al club cornellanenc, li va
fer canviar “totalment” el xip:
“Em va ajudar a controlar-me
força i a no perjudicar l’equip ni
a mi mateixa a la pista, i també
em vaig empipar molt amb ell”.

Hi ha, però, una data clau en
la nova Paula Carmona: el 3 de fe-
brer de 2016, quan es va trencar
els lligaments creuats en l’última
jugada d’un entrenament, inten-
tant robar una pilota. Mai obli-
darà com plorava quan, durant el
procés de recuperació, no la dei-
xaven fer més del que ella volia.
Desitjava amb totes les seves ga-
nes tornar com més aviat millor.

“No tinc un record dolent de
la lesió perquè em va fer adonar
que era més forta mentalment
del que m’imaginava i, com que
m’encantava el bàsquet, vaig
aprendre a no ser tan egoista i a
cuidar les meves companyes sen-
se poder jugar”, comparteix Car-

mona, que, per molt frustrada
que estigués, mai es perdia cap
partit o entrenament de l’equip.

Amb el seu alè, energia i ge-
nerositat, també va ser clau per-
què el Basket Almeda guanyés el
2016 el Campionat de Catalunya
Cadet i fos subcampió del d’Es-
panya amb Àlex Rodríguez com
a director d’orquestra. “Si estàs
lesionada pots sumar igual que
qui és a la pista, i repetia a les
meves companyes que gaudissin
de l’experiència perquè passaria
volant”, recorda.

Quan, 290 dies després, va
tornar a les pistes, a casa, contra
el Segle XXI i ja al Campionat de
Catalunya Júnior Preferent, va
sentir una “felicitat màxima” per
rebre el premi a tant esforç i, és
clar, per la victòria per 54-48.
“Tens un foc interior que no t’ha
aconseguit apagar ningú”, es-
criuria després al seu Instagram.

SEGURA I LÍDER
Amb la seva veu d’actriu i, so-
bretot, amb els seus fets, Car-
mona transmet credibilitat i tran-
quil·litat: “Des de fora se’m veu
una jugadora molt segura i líder.
Puc i intento encomanar molta
confiança al grup per fer pinya i
que tothom estigui còmode”.

En defensa la santboiana és,
literalment, una paparra. És un
llampec –de fet, en té tatuat un,
un corcó i l’ombra de qualsevol.
“Si et defensa, és impossible no
agafar-li mania perquè es pega
per agafar la pilota”, reconeix
Mar Pacheco, pivot del Club
Joventut Badalona.

Carmona somriu quan li lle-
geixo el comentari de la seva ex-
companya. “Soc molt pesada i

m’agrada ser pesada defensant
perquè significa que estic fent al-
guna cosa bé”, intervé. És el pa-
per que retrata la seva intensi-
tat a la pista i on es veu molt se-
gura. Tant que defensar li ser-
veix com a teràpia i desconne-
xió: “Potser si tinc problemes o
un mal dia, encara estic més in-
tensa i passo pàgina”.

“No som un equip molt ano-
tador i no podem fallar a darre-
re, que és el nostre gran poder”,
afegeix l’entrevistada. Al Basket
Almeda no hi pot jugar qualse-
vol jugadora. Qui no defensi
molt bé i no senti que aquest és
un esport col·lectiu no hi té lloc.

Malgrat els seus bons per-
centatges en tirs de dos, Car-
mona no assumeix gaires llan-
çaments. No és que no cregui en
ella: “Confio molt en les meves
companyes i, si n’hi ha una de
sola, li passaré la pilota”.

Estudiant de quart curs del
grau d’Infermeria al Campus
Docent Sant Joan de Déu, a Car-
mona l’omple ajudar, sobretot a

les persones més vulnerables, i
està fent pràctiques a Pediatria,
al Parc Sanitari de Sant Boi.
“M’encanta la canalla [també
imparteix classes de repàs a nens
i nenes] i allà estan estables i no
a l’UCI. Quan aprenia a la plan-
ta de pal·liatius i oncologia, m’a-
guantava les llàgrimes a l’habi-
tació perquè els familiars no ve-
iessin que estava molt afectada.
Veus històries molt dures”, ex-
posa Carmona, molt agraïda pel
tracte dels seus companys i com-
panyes perquè la fan sentir una
més de l’equip i no una aprenent.

De petita els seus genolls sem-
pre eren liles i estaven plens de fe-
rides, i destrossava pantalons,
que acabaven, si era materialment
possible, amb pedaços. “Per això
ara ja porto genolleres”, exposa
Carmona, que es passa gran part
del partit llençant-se a terra per
recuperar o no perdre pilotes.

Ho fa amb tanta determinació
que no sorprèn que la majoria de
les vegades tingui les idees molt
clares i li costi molt que la facin

canviar d’opinió: “Estic aprenent
que hi ha altres punts de vista. A
més, soc d’extrems, i parlo molt
o escolto molt bé. He de trobar l’e-
quilibri!”. Enraonar o simple-
ment compartir una estona amb
Sandra Teixidó, la seva mare,
l’ajuda a trobar aquest punt mit-
jà i a tenir “molta estabilitat”, so-
bretot en els pitjors dies.

Carmona va començar a fer
esport al seu col·legi, la Funda-
ció Llor, que també és escola es-
portiva. Primer va provar amb
la gimnàstica rítmica, fins que
un dia va caure durant una ac-
tuació, “a davant de tothom”, i
va decidir plegar. “Era i conti-
nuo sent molt maldestra. Mai he
patinat ni esquiat perquè sé
quin serà el resultat”, confessa,
divertida. Després es va apun-
tar a pentatló. En aquella edat
només corria i nedava, i hi tenia
traça, però ho va deixar perquè
es va atabalar amb el soroll del
tir. L’esgrima i l’equitació són les
altres modalitats.

Finalment, l’entrevistada va
descobrir el bàsquet perquè les
seves amigues el practicaven, i li
va agradar. Després marxaria al
CB Cornellà, on va jugar a mini
de segon any i infantil de primer:
“Va ser el meu primer salt per-
què vaig canviar el col·legi per un
club. Em van ajudar a desenvo-
lupar-me com a jugadora do-
nant-me molta confiança”.

Des que va arribar al Basket
Almeda no s’ha imaginat amb
una altra samarreta. “Sento que
és el meu lloc i estic molt bé i se-
gura amb tothom. Hi tinc la
mateixa intimitat i tranquil·litat
que a la meva habitació”, con-
clou, orgullosa, Carmona.

Toni Delgado
SANT BOI

El caràcter de Paula Carmona
» L’exjugadora de la Fundació Llor estudia Infermeria i fa les pràctiques al Parc Sanitari de Sant Boi 
» “Potser si tinc problemes o un mal dia, encara estic més intensa i passo pàgina a la pista”, es retrata 

Paula Carmona, exjugadora de la Fundació Llor. Foto: Toni Delgado

Esports
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A Menorca, una família de cinc dones, gu-
iades per la vella Mencía, la matriarca, s’en-
dinsen en un viatge en barca a la Isla del
Aire. La desaparició de l’Helena, la neta
gran de la Mencía, és ben present en el
pensament de la família i, durant l’excur-
sió, la Mencía obligarà les seves filles i ne-
tes a enfrontar-se a la veritat i als secrets.

Al Teatre Romea de Barcelona.

Teatre

La Isla del Aire
Alejandro Palomas

Buhos no s’atura: el grup té clar que vol
continuar animant les festes majors de Ca-
talunya amb els seus ritmes alegres, i per
això ha publicat un nou àlbum, el sisè des
de la seva creació. Es tracta de La nit està
que crema (Halley Records), un recull de
deu cançons en què la popular banda s’ha
atrevit amb sons electrònics, tal com ha
explicat el cantant Guillem Solé a l’ACN.

Música

Tres dones, separades aparentment
tant en el temps com en l’espai, acaben
confluint en el seu procés per trobar-se
a elles mateixes. Totes tres hauran d’es-
coltar la veu interior que les exigeix fer
front a les seves pors i esdevenir per fi
les veritables protagonistes de les seves
vides, obrint així nous camins de trans-
formació i d’alliberament.

Pelis i sèries

Si todas las puertas se cierran
Antonio Cuadri

La nit està que crema
Buhos

Festival d’Arquitectures
Ja està en marxa el compte enrere per a la segona edició
de Model. Festival d’Arquitectures, que se celebrarà del 20 al
30 d’abril en una nova ubicació: el parc de les Glòries de
Barcelona. Aquest any, el lema de l’esdeveniment és “em-
patia radical”, un concepte que “va més enllà de la simpatia
o la comprensió” i que “impulsa les persones i les comuni-
tats a prendre mesures per abordar les necessitats i les ex-
periències dels altres d’una manera profunda i autèntica”.
El festival inclourà instal·lacions efímeres, debats, exposi-

cions, rutes, tallers i concerts, entre altres propostes.

J U D I T  M A R T Í NQUI ÉS?

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

El 8 de juny de 2019, els bombers van tro-
bar el cos calcinat d’un home a casa seva,
a Vilanova i la Geltrú. El seu fill Ismael va
confessar davant dels Mossos ser l’autor
material de l’assassinat: “No he trobat cap
altra sortida i he hagut de matar el meu
pare”. El mateix dia, el cas va fer un gir in-
esperat en descobrir-se la possible im-
plicació d’una tercera persona.

Llibres

Enemiga íntima
Susana Peix

|Meet your maker
Un nou joc de trets en primera persona en el qual els jugadors han de construir 
i assaltar bases creades per altres usuaris. Per a PC, PS 4 i 5 i Xbox One i Series X/S.  
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Judit Martín (l’Hospitalet de Llobregat, 1976) és
una experta del teatre d’improvisació i de l’humor.
Fa anys que arrenca les rialles de milers de cata-
lans cada dijous al Polònia i és una de les col·labo-
radores estrella de l’Està passant. Aquesta Setmana
Santa ha estat protagonista més enllà de casa nos-
tra per un gag que ha ofès especialment els anda-
lusos. El passat dia 4, Martín va entrar al plató del
programa presentat per Toni Soler vestida de la
Verge del Rocío. Duia un nen Jesús que feia servir
de ninot de ventríloc, parlava de sexe i tenia un

marcat accent andalús. Aquesta imitació ha gene-
rat indignació a tot l’Estat i especialment al sud, i
tant Martín com Soler i Jair Domínguez han rebut
una allau de crítiques. Curiosament, aquesta polè-
mica arribava pocs dies després que la mateixa ac-
triu imités Clara Ponsatí i rebés una altra pluja d’in-
sults, aquest cop provinents de l’independentisme.

Famosos

Ser humorista i actriu
És una cara habitual a TV3 i alhora fa teatre d’improvisació

Disfressar-se de la Verge del Rocío
La imitació ha estat molt criticada a Andalusia i arreu de l’Estat

Milers d’ofesos
També hi ha veus que la defensen, però semblen una minoria



23 | 

Viu en línia

CONSELLS PER VIURE MILLOR

FUTBOL

Els pacients amb trastorn de son REM solen ser homes 
d’entre 60 i 70 anys que tenen malsons i es posen agressius  

REPÒS

MALSONS

PREVENCIÓ

E S T I L S  D E  V I D A

iNEUROLOGIA 
Sí, el futbol fa perdre la son, però no només als aficionats que
han vist perdre el seu equip o als jugadors que han perdut el
partit. Un estudi del Clínic-IDIBAPS certifica que els futbolistes
tenen un risc més alt de desenvolupar trastorns del son REM a
conseqüència dels cops de cap repetits. A cada rematada, més
probabilitats de tenir malsons. 
Segons Àlex Iranzo, neuròleg de l’Hospital Clínic i cap de

grup de l’IDIBAPS, es pot concloure que el trastorn de fase REM
s’associa “estadísticament” a haver estat futbolista professional
anys abans, ja que hi ha una predisposició respecte a un grup
control i la majoria de la població. També s’associen a aquesta
professió malalties neurodegeneratives com el Parkinson o la
demència amb cossos Lewy. 
L’estudi, publicat al Journal of Neurology,mostra els casos de

sis homes diagnosticats amb el trastorn que havien estat juga-
dors de futbol professional. Des que van retirar-se fins a l’apari-
ció dels símptomes van passar quaranta anys. Tot i que Iranzo
no ho atribueix únicament al futbol i a les rematades de cap, sí
que adverteix que és un factor de risc elevat. 

El futbol provoca trastorns del son

Els cops repetits al cap són un dels factors que podrien
explicar els casos de trastorn del son en exfutbolistes

Les claus

Els esportistes que hagin patit cops al cap haurien de
descansar com a mínim sis dies abans de tornar a jugar

Una iniciativa de la federació anglesa de futbol vol limitar
els cops de cap als entrenaments a partir de certa edat
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